
GoTor poslanca Rsškarja v državnem zboru dne £8. oktobra. 
Visoka zbornica! Nujni predlogi, ki se sedaj 

obravnavajo, so se od vseh strani že tako temeljito 
pretresovali, da je pač nepotrebno, da bi se bavil Še 
s podrobnostmi, in posebno sta agrarna poslanca 
Kotlar in Stockler stvar tako temeljito obrazložila, dia 

Kmetje niso krivi. 



nimam pravzaprav nič več novega pristaviti. Posku
sil bi samo še dokazati, da nikakor ni t— ne prej in 
ne sedaj — bil ali je kmetovalec kriv ppdraženja ži
vil. 

Velecenjeni gospodje! KmetoMalec je že s tem 
zadovoljen, ako za svoj izdelek toliko dobi, kolikor je 
sam zanj izdal — a tudi to se zgodij v najredkejših 
slučajih* Dokaz za to je vedno nazadovanje kmetij
stva, ki je, kakor mislim, skoro v vseh avstrijskih 
deželah enako, 

Pjri podraženju živil se moramo ozirati v prvi 
vrsti na meso. Usojal bi si navesti razlike, ki so med 
cenami v naših krajih in onimi na Dunaju in v dru
gih veiikih mestih..: Na Spodnjem Štajerskem lahko 
dobite tam, kjer je živinoreja sploh Še mogoča — kaj
ti velik del dežeio so suša in druge nesreče skozi 
£koro dve leti tako uničile, da je tam (živinoreja skoro 
nemogoča — Še danes meterski stot pol ali celo dob
ro rejenih živali za 60 do 70 kron — pri nas, so cene 
nazadovale ►— in srednje'ali slabše blago je še mnogo 
cenejše. Da stane n. pr, tukaj na Dunaju enaka ka
kovost 90 do 100 kron, tega pač ni' kriv kmetovalec. 
S tem je že tako dokazano, da je tisti, ki nosi kriv
do, iskati kje drugje. Zal, tega nekateri nočejo. Da 
pa kmotovaleo pri takih cenah ne more več izhajatti, 
3e bo pač splošno moralo priznati. 

Vsakdo si lahko sam preračuna, ali lahko pri 
takih cenah redi živino. 

Ker pa je dosedaj vsaj kmetijstvo temelj drža
ve bilo in bo najbr^e tudi ostalo, zato je dolžnost 
vlade in vseh poštenih ljudskih politikov,, da za to 
skrbijo, da se kmetu zagotovi obstanek. 

Zalibog, ravna avstrijska vlada z nami tako 
po mačehovsko, zdi se, da ima za vse druge stanove 
več srca in smisla, kakor za nas kmetovalce. 

Pač se ji dovolj pogosto pove v obraz, kako sto
je naše .razmere, a ona ima gluha ušesa. Ce se zah
teva kje.kaka podpora, da ostane ljudstvo lahko vsaj 
na svoji grudi, se mora preleteti vsa ministrstva; in 
Be potem je vprašanje, tali se je cilj dosegel. Z indu
strijo pa se ravna popolnoma drugače. Priznam, da 
je industrija velike važnosti za vsako državo, pri
znam tudi, da se mora za industrijo skrbeti, a brid
ko se bo maščevalo, ako se bo potem kmetijstvo za*
nemarjalo in samemu ^ebi prepustilo in takbrekoč se
boj pomagalo, da se kmetijstvo uniči, (Poslanec dr. 
Krek: Gledati moramo na Angleško!) Gospodu, ki je 
napravil medklic, sem zelo hvaležen za to, da me je 
opozoril ravno na Angleško. Tudi Angleška je bila 
svoječasno mnenja, da ni navezana na to, da bi bila 
agrarna država, in je podpirala le industrijo. Kaj 
dela Angleška danes? Danes se zopet trudi, da na
seli kmete in da uvede zopet boljše kmetijstvo. Uvi
dela je že, da se brez kmetijstva tudi industriji ne 
more dobro goditi. 

Naša vlada pač skrbi tudi za nas, pa v kate
rih' stvareh! Pride z novimi davčnimi predlogi, ka
tere, kakor si misli, prav lahko prenašamo. Pride z 
flavkom na žganje in noče napraviti niti razlike med 
Zganjamo za Špirit in domačo zganjamo; pride tudi 
z novim davkom na vino, ITQ se Je paS 'Zgodil« v naj
neprimernejšem času. Saj je splošno znano, da vino
gradnikom na Avstrijskem zelo huda prede« Imamo 
v Avstriji pač tu in talm, kar se tiče množine, kako 
dobro vinsko trgatev, toda kakovost vin je, kakor 
znano, letos zopet slabša, in celo boljša lanska vina 
se ne dado vnovčUi. In kljub temu se še hoče sedaj 
zahtevati tudi davek od vinogradnikov. Morebiti se 
bo reklo, da,se pridelovalcem vina ne bo naložil,da
vek. Toda na to ne dam mnogo, kajti prepričan sem, 
da se bo pridelovalce tudi v bodoče izrabljalo, kar se 
Že danes godi, kajti ,vsak veletržec bo razumel stvar 
tako uroditi, da se bo davek navalil zopet na pride
lovalca. 

Ako se skoro samo pridelovanju nalagajo breme
na, kako se naj potem na drugi strani dobi cen ži
vež ? Odkod naj ga vzame in kdo ga naj sploh pride
luje? 

Jasno je, da so plače naših delavcev poskočile 
najmanj za 100 odstotkov. V tem ne stoji kmetijstvo 
nikakor t a mesti in industrijskimi kraji* iTudi kmetij
stvo mora industriji slediti, kajti Če bi tega ne sto
rilo, bi noben človek ne ostal več na deželi kot dela
vec. Saj je že samo na sebi mestno in industrijelno 
iflelo ugodnejše, nego delo na deželi, zato nikdo ne 
ostane rad na deželi, razven tega, k5 ga družinske in 
drugo razmere k temu silijo. 

Drugo pa pogrešam, In to je davek na pivo, ki 
ga Je pustila vlada pasti. Rad bi pa vendar rekel, 
da i . . (Poslanec RadlČak: Toda mi jo dobimo na de
želo za zboljšanje deželnih Iinano!),To Je Že mogoče, 
toda mi jo dobimo tudi na Štajerskem, to ni nikakor 
izključeno, ako pri tem ostane, se nas bo od dveh 
strani napadlo. 

Toda en davek bi bil posebno, rad videl, ako bi 
ga bil gospod finančni minister predložil, namreč da
ireK na lepotičje* Menim, da mi pao. ni treba dokazo
vati, ila je na Avstrijskem dovolj lepotičja. 

V uvbdu sem rekel, da pride pri draginji, pp 
sebno pri draginji živil, v prvi vrsti meso v postov. 
Toda ne samo meso je drago, vsak predmet, ki gn 
mora tudi kmetovalec kupiti, jo postal dražji in so je 
cena bolj zvišala, nego našim pridelkom. Lahko do
kažem s Številkami, da so se zvišale cene pri naši 
Živinoreji kvečjemu za 5, včasih tudi za 10 odstot
kov, med tem ko skoro ne morem verjeti, da bi morali 
za pre'Imet, ki ga moramo mi kupiti, plačati samo 25 
odstotkov reč, ampaS! pride predmet mnogo dražje. 

Ako se pa hoče živinorejo povzdigniti, se mora za 
njo tudi nekaj storiti, in v prvi vrsti se morajo dose
či take cene, da moremo izhajati. 

Ako se tega noče, ako se hoče nasproti delo
vati, potem vsa druga sredstva nič ne pomagajo. 
(Pritrjevanje.) 

Navedel sem tudi, da našo. cene nikakor niso 
previsoke. Treba je le za to skrbeti, da se enkrat 
cene za pošiljanje znižajo (Poslanec Grafenauer:. Med
kupčija!), da se medkupčija odpravi, da se pošiljat
re hitreje IzvrgiiOj lo dozdaj« Noben kmetovalec si ne 
upa poslati enega vagona živine na Dunaj. Prvič so 
tarifi že sedaj silno visoki (Poslanec dr. Benkovič: 
In Južna Železnica Je bode Be povišati!] in hoče se je 
še povišati. Kdo naj nosi ta bremena? Drugič traja 
P*o§iljat«\J vso" dni, in živina pride semkaj v takem 
stanu, da je Se Človek res ne pogledaveč rad, In se 
torej težko proda. Ako bi se hitreje pošiljalo, bi' se 
gotovo tudi oddaljenejše dežele potrudile, da bi Živine 
od tam ivažale, kar bi zelo veliko pripomoglo k zni
žanju draginje zini* ^Medklici.) 

(Konec prihodnjič.) 


